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PROTOKÓŁ  NR  LI/10 

z XLVIII  SESJI  SEJMIKU  WOJEWÓDZTWA 

ŚLĄSKIEGO  III  KADENCJI 
 

(17.03.2010 r. – Sala Sejmu Śląskiego, gmach Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego) 

 

1. Otwarcie sesji godz. 10
05

 – radny Michał Czarski, Przewodniczący 

Sejmiku. 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – Drodzy Państwo ! 2 

marca zmarł nasz Kolega Radny, Mecenas Leszek Piotrowski, Senator RP I i 

II kadencji, Poseł na Sejm RP III kadencji, uczestnik obrad Okrągłego Stołu, 

ceniony adwokat. Uroczystości pogrzebowe, także z udziałem radnych 

Sejmiku, odbyły się 8 marca w Syryni oraz w Rybniku. Uczcijmy chwilą ciszy 

Jego pamięć ! 

 

[chwila ciszy] 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku –…dziękuję bardzo ! Ten 

symboliczny kwiat złożę na to miejsce, gdzie zwykle zasiadał nasz Kolega 

Leszek Piotrowski … Serdecznie witam wszystkich obecnych na dzisiejszej 

sesji, witam Zarząd Województwa oraz radnych Sejmiku, przedstawicieli 

środków masowego przekazu, wszystkich obecnych mieszkańców naszego 

województwa oraz przybyłych gości, w tym przedstawiciela Komendy 

Wojewódzkiej Policji, Pana Adama Dudka. Tradycyjnie dla sprawnego 

prowadzenia obrad proponuję wyznaczenie komisji skrutacyjnej… 

 

 

wyznaczenie radnych do komisji skrutacyjnej: 

 

1) radny Marek Migas, 

2) radny Tomasz Wrona. 

 

Radni nieobecni (według listy): Marian Jarosz, Paweł Kaleta, Wacław Kania, 

Janusz Moszyński, Witold Naturski, Krzysztof Stachowicz. 

 

 

2. Rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad: 
 

Proponowany porządek posiedzenia: 

 

1. Otwarcie sesji Sejmiku. 

2. Rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad. 
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3. Podjęcie uchwały w sprawie wygaśnięcia mandatu Radnego Sejmiku 

Województwa Śląskiego (druk III/835). 

4. Sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Śląskiego w okresie 

pomiędzy sesjami. 

5. Informacja o Kongresie XX-lecia Samorządu Terytorialnego. 

6. Sprawozdanie z przebiegu obchodów Roku Korfantego w Województwie 

Śląskim. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Wojewódzkiego Programu Opieki nad 

Zabytkami w Województwie Śląskim na lata 2010-2013 (druk III/837). 

8. Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Śląskiemu Ośrodkowi 

Doradztwa Rolniczego w Częstochowie (druk III/841). 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania z realizacji 

rocznego programu działalności za 2009 rok Śląskiego Ośrodka Doradztwa 

Rolniczego w Częstochowie (druk III/840). 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie Województwa 

Śląskiego na 2010 rok (druk III/843). 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie Województwa 

Śląskiego na 2010 rok (druk III/846). 

12. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Województwa Śląskiego do 

realizacji projektu Innowacyjna współpraca (Innowacyjny rozwój 

współpracy transgranicznej instytucji Województwa Śląskiego 

i Samorządowego Kraju Żylińskiego) w ramach Programu Współpracy 

Transgranicznej Rzeczpospolita Polska – Republika Słowacka 2007 - 2013 

(druk III/842). 

13. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia oświadczenia dotyczącego projektu 

Krajowej Strategii Rozwoju Regionalnego 2010-2020: Regiony, Miasta, 

Obszary Wiejskie (druk III/839). 

14. Podjęcie uchwały w sprawie połączenia Zespołu Wojewódzkich Przychodni 

Specjalistycznych w Katowicach i Wojewódzkiej Specjalistycznej 

Przychodni Stomatologicznej w Katowicach (druk III/844). 

15. Podjęcie uchwały w sprawie przekształcenia Wojewódzkiego Szpitala 

Specjalistycznego Nr 5 im. św. Barbary w Sosnowcu (druk III/845). 

16. Podjęcie uchwały w sprawie określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej 

pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz rejonizacji tych upraw w 2010 

roku (druk III/838). 

17. Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawiciela Sejmiku Województwa 

Śląskiego w Regionalnej Radzie Ochrony Przyrody (druk III/836). 

18. Interpelacje, zapytania, wnioski, oświadczenia radnych. 

19. Zamknięcie sesji Sejmiku. 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – porządek został 

przesłany Państwu, obejmuje łącznie 19 punktów. Czy są jakieś propozycje 

zmian porządku obrad ? 
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- radny Czesław Sobierajski – chciałem w imieniu klubu PiS zaproponować 

rozszerzenie porządku obrad o projekt uchwały w sprawie 70. rocznicy 

zbrodni katyńskiej, nazwanej Golgotą Wschodu, bo ona uosabia wszystkie 

zbrodnie na nieludzkiej ziemi. 5 marca 1940 roku Biuro Polityczne ze 

Stalinem na czele wydało rozkaz zamordowania oficerów, inteligencji polskiej 

innymi słowy. Od ks. Peszkowskiego, kapelana nieżyjącego już, otrzymałem 

kiedyś 6 kalendarzy: kozielski, starobielski, ostaszkowski, miński, kijowski … 

W każdym dniu ileś nazwisk, kim kto był i skąd pochodził. Chciałem 

zaznaczyć ile ze Śląska. Proszę wierzyć, najpierw zacząłem wkładać kartki, 

ale się okazało, że na każdej stronie byli i przestałem wkładać kartki … do 

wglądu. Nie ma strony, a kartki na pewno, gdzie by nie było ze Śląska, który 

tam zginął. Dlatego przytoczę tylko kilka zdań ks. prałata Peszkowskiego. 

Dzięki niemu tak naprawdę w dużej mierze powstały ostatecznie cmentarze, i 

niech to będzie przesłanie dla nas już zza grobu. On był więźniem Kozielska, 

ostatnim świadkiem żyjącym. Ksiądz prałat Peszkowski wielokrotnie mówił o 

tym co mamy zrobić, aby ofiara tych, którzy zginęli w Katyniu nie stała się 

daremna, czy wręcz bezsensowna. Po pierwsze: wyjaśnić do końca i ogłosić 

światu prawdę o Katyniu. Po drugie: pamiętać o bohaterach tragedii i 

przekazać tę pamięć przyszłym pokoleniom – pamiętać nie dla zemsty, lecz 

dla przyszłego pokoju, by już nigdy żaden naród nie budował swojej 

przyszłości na zbrodniach przeciw drugiemu narodowi. Po trzecie: zbrodnia 

musi być osądzona. Po czwarte: przebaczyć w imię Chrystusa, w imię 

prawdziwej dojrzałej kultury ludzkiej – przebaczyć nie znaczy zapomnieć, a 

wartość przebaczenia jest tym większa, im więcej wiemy o tym co stało się w 

Katyniu, w Charkowie, w Twerze i w innych miejscach w roku ’40 i w 

późniejszych. Przygotowałem wespół z kolegami ten projekt uchwały na tą 

sesję Sejmiku, bo to jest ten czas – 5 marca i rozpoczyna się gehenna na 

początku kwietnia i trwa przez dwa miesiące. Przez te całe lata jak [ktoś ?] 

napisał niezwykle sugestywnie: wolno było mówić tylko drzewom. Gdy byłem 

tam w delegacji Sejmu i Rządu RP na otwarciu tego cmentarza, chciałem tam 

być, opatrzność sprawiła, że byłem i gdy usłyszałem ten dzwon, który się 

rozkołysał, każdy miał łzy w oczach. Ten dzwon spotęgował jakby jeden 

wielki jęk. Pomyślałem wtedy tak: czy ta prawda mogła być zamilczana, albo 

zabita ? Nie ! Bo jak na Monte Cassino czerwone maki piły polską krew i były 

czerwone, to ten las zasadzony, żeby o nich nie było mowy, ślad zaginął, 

szumiał po polsku: jeszcze Polska nie zginęła… ten las szumiał po polsku ! I 

dlatego doczekaliśmy się. Ten las był właśnie świadectwem na zbrodnię 

komunistyczną, stalinowską, bo przyrodnicy wiedzą jak się odczytuje daty. 

Zasadzenie tego lasu przesunęło dokładnie datę na wiosnę ’40 roku. Czyli ten 

las, który miał zabić prawdę, stał się argumentem na rzecz prawdy i szumiał 

po polsku. Można więcej mówić i długo – nie chodzi o to. Chodzi o to, aby 

oddać cześć należną tym, którzy zginęli, abyśmy tutaj mogli siedzieć, 
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rozmawiać i głosić prawdę i być sobą, być Polakami. To właśnie dzięki nim .. 

Do wglądu, nie mówię rzeczy niesprawdzonych, nie ma strony w tym 

kalendarzu żeby nie było kogoś ze Śląska, z różnych miast, a skoro tak, to 

Sejmik nasz nie może nie zająć stanowiska w tej sprawie, dlatego projekt 

uchwały – ja sobie pozwolę go przeczytać, on nie jest długi. Mam nadzieję, że 

nie wzbudzi żadnych kontrowersji, bo najgorsze byłoby to… 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – Panie Przewodniczący ! 

Jesteśmy w punkcie rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad. 

Zrobił Pan już dużą preambułę do tego, w związku z tym proszę … tym 

bardziej, że nie budzi to żadnych wątpliwości… 

 

- radny Piotr Zienc – jak co roku rocznica zbrodni katyńskiej jest ważnym 

momentem w życiu każdego z nas. Nikt np. z mojej rodziny nie był w 

odróżnieniu od ówczesnego posła Czesława Sobierajskiego w Katyniu, nie był 

tam syn zamordowanego porucznika Rudolfa Więckowskiego, a mój dziadek, 

nie była tam moja matka, nie byłem ja, nie był nikt inny z rodziny, a uważam, 

że pamięć Katynia trwała w nas przez te kilkadziesiąt lat, i w okresie 

komunistycznego zniewolenia, i później. I dlatego w głębi serca uważam, że 

propozycja uczczenia pamięci pomordowanych, z rozkazu m.in. Józefa 

Stalina, jest jak najbardziej godna poparcia. Klub PO jednogłośnie zawsze 

sprzyja tego typu inicjatywom i działaniom, dlatego też, że sprawa pamięci 

jest ważna i każde słowo ma znaczenie, proponuję żeby w przerwie sesji 

zebrał się zespół redakcyjny, który by przygotował stosowne oświadczenia 

jako załącznik do proponowanej przez Przewodniczącego Sobierajskiego 

uchwały. Mam dwóch chętnych do tego zespołu, radnych: Wojciecha 

Zamorskiego i Józefa Buszmana, dlatego, że słowa są ważne, bo słowa muszą 

oddać pamięć zmarłych. Słowa muszą być dobrane w taki sposób, że z jednej 

strony pamiętać o przeszłości, ale również wychodziły w przyszłość, która 

powinna zabezpieczyć nas i inne narody przed tym, aby taka sytuacja się nie 

powtórzyła, dlatego myślę, że i inne kluby wezmą udział w zredagowaniu 

oświadczenia na bazie tego co proponuje Przewodniczący Sobierajski, bo 

pamięć pomordowanych w Katyniu powinna być uczczona i żadne podziały 

polityczne nie odgrywają i nigdy nie powinny odgrywać tutaj roli. 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – czy są jeszcze jakieś inne 

propozycje do porządku obrad ? … nie widzę. Myślę, że nie będzie to 

złamaniem jakiejś zasady jeżeli odstąpiłbym od oczekiwania jak Państwu się 

to powieli, tylko zaproponowałbym teraz żebyśmy przegłosowali o 

uzupełnienie tego porządku, a następnie mając tekst, żeby się pochylić nad 

nim i wyrazić opinię poprzez ten zespół redakcyjny, bo taka jest wola … tak ? 

… Dobrze ! … Proszę o podanie informacji odnośnie quorum. 
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- radny Tomasz Wrona – na sali znajduje się 38 radnych na 47 członków rady. 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – czyli jest skład władny 

do podejmowania uchwał w dniu dzisiejszym. 

 

 

Głosowanie nad umieszczeniem w porządku obrad projektu uchwały w sprawie 

uchwały w sprawie uczczenia 70. rocznicy zbrodni katyńskiej: 

 

za  38 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – tym samym porządek 

został ustalony, proszę o zgłaszanie osób, a międzyczasie pracowników 

Kancelarii proszę o powielenie tego oświadczenia … autor to pewnie w 

sposób naturalny, nie trzeba zgłaszać … Panowie Radni: Józef Buszman i 

Wojciech Zamorski … radny Sergiusz Karpiński … kto jeszcze … Życzymy 

owocnej pracy i przedstawienie nam tego po przygotowaniu. 

 

 

Przyjęty porządek obrad: 

 

1. Otwarcie sesji Sejmiku. 

2. Rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad. 

3. Podjęcie uchwały w sprawie wygaśnięcia mandatu Radnego Sejmiku 

Województwa Śląskiego (druk III/835). 

4. Sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Śląskiego w okresie 

pomiędzy sesjami. 

5. Informacja o Kongresie XX-lecia Samorządu Terytorialnego. 

6. Sprawozdanie z przebiegu obchodów Roku Korfantego w Województwie 

Śląskim. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Wojewódzkiego Programu Opieki nad 

Zabytkami w Województwie Śląskim na lata 2010-2013 (druk III/837). 

8. Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Śląskiemu Ośrodkowi 

Doradztwa Rolniczego w Częstochowie (druk III/841). 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania z realizacji 

rocznego programu działalności za 2009 rok Śląskiego Ośrodka Doradztwa 

Rolniczego w Częstochowie (druk III/840). 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie Województwa 

Śląskiego na 2010 rok (druk III/843). 
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11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie Województwa 

Śląskiego na 2010 rok (druk III/846). 

12. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Województwa Śląskiego do 

realizacji projektu Innowacyjna współpraca (Innowacyjny rozwój 

współpracy transgranicznej instytucji Województwa Śląskiego i 

Samorządowego Kraju Żylińskiego) w ramach Programu Współpracy 

Transgranicznej Rzeczpospolita Polska – Republika Słowacka 2007 - 2013 

(druk III/842). 

13. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia oświadczenia dotyczącego projektu 

Krajowej Strategii Rozwoju Regionalnego 2010-2020: Regiony, Miasta, 

Obszary Wiejskie (druk III/839). 

14. Podjęcie uchwały w sprawie połączenia Zespołu Wojewódzkich Przychodni 

Specjalistycznych w Katowicach i Wojewódzkiej Specjalistycznej Przychodni 

Stomatologicznej w Katowicach (druk III/844). 

15. Podjęcie uchwały w sprawie przekształcenia Wojewódzkiego Szpitala 

Specjalistycznego Nr 5 im. św. Barbary w Sosnowcu (druk III/845). 

16. Podjęcie uchwały w sprawie określenia ogólnej powierzchni przeznaczonej 

pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz rejonizacji tych upraw w 2010 

roku (druk III/838). 

17. Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawiciela Sejmiku Województwa 

Śląskiego w Regionalnej Radzie Ochrony Przyrody (druk III/836). 

18. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia oświadczenia dotyczącego uczczenia 

70. rocznicy zbrodni katyńskiej (druk III/847). 

19. Interpelacje, zapytania, wnioski, oświadczenia radnych. 

20. Zamknięcie sesji Sejmiku. 

 

 

3. Podjęcie uchwały w sprawie wygaśnięcia mandatu Radnego 

Sejmiku Województwa Śląskiego (druk III/835): 
 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – to jest wymóg formalny, 

więc trzeba też zadośćuczynić. Czy ktoś ma uwagi ? … Nie ma ? 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  38 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

4. Sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Śląskiego 

w okresie pomiędzy sesjami: 
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Przedstawił Marszałek Bogusław Śmigielski [stanowi załącznik do protokołu]. 

 

 

[prowadzenie obrad przejął radny Piotr Zienc, Wiceprzewodniczący Sejmiku] 

 

 

- radny Wiesław Maras – ja mam dwa pytania. Pierwsze dotyczy tego czy 

Zarząd interesował się sprawami Śląskiego Zakładu Przewozów Regionalnych, 

w którym w tym miesiącu ma dojść do zwolnienia prawie 300 osób, przy 

średnim zatrudnieniu 2600, gdzie w kraju ogółem w spółce jest do zwolnienia 

720 osób przy 16.000. Nasz zakład pomimo wzrostu zadań ma zwolnić 

średnio 2 razy więcej niż gdzie indziej. Drugie pytanie: jaki jest stan faktyczny 

łączonych szpitali, a przy okazji pytanie zasadnicze co z zapewnieniem 

Marszałka Kleszczewskiego o uruchomieniu urologii w połączonych 

szpitalach. 

 

- Marszałek Bogusław Śmigielski – oczywiście interesujemy się Przewozami 

Regionalnymi. To jest nasza spółka gdzie mamy 9,2 % udziałów. 

Przewodniczącym rady nadzorczej spółki jest przedstawiciel Województwa 

Śląskiego, a zatem z natury rzeczy jesteśmy w znacznym stopniu 

udziałowcami tych decyzji, które są na poziomie właścicielskim. Właściciele 

wyznaczyli zadania dla zarządu spółki przedstawienia programu 

restrukturyzacji tej spółki, bo wiemy, że ta spółka w wyniku poprzednich lat 

przyniosła bardzo duże straty i w zasadzie powinna zostać zlikwidowana. 

Narzędziem do obrony tej spółki przed likwidacją było usamorządowienie, ale 

usamorządowienie oznacza również zmianę sposobu organizacji pracy, 

zatrudnienia, środków trwałych itd. Jest przygotowany program dobrowolnych 

odpraw, gdzie każda osoba, która podejmie decyzję, że chce odejść dostaje 

poza odprawą trzymiesięczną dodatkowo 15 tys. zł. W ramach tego programu 

dobrowolnych odpraw dyrekcje zakładów przyjęły pewne propozycje, a to się 

przekłada również na ilość osób, które miałyby zostać zwolnione i dla 

województwa śląskiego założono, że ten poziom zwolnień to jest około 240 

osób. Skąd wynika ta różnica, bo Pan Radny powiedział, że tak dużo jest 

zwolnień w stosunku do innych oddziałów – bardzo prosty powód jest – 

województwo śląskie przy 3,9 % powierzchni, przewozach w ilości 

pociągokilometrów podobnie jak Wielkopolska, ma o 1000 pracowników 

więcej niż Wielkopolska. We wszystkich regionach, we wszystkich zakładach 

w ostatnim czasie była prowadzona restrukturyzacja zatrudnienia, 

dopasowanie do potrzeb ilości pracowników. Jeszcze raz powtórzę 1000 

pracowników więcej niż ma Wielkopolska, która ma taka samą pracę 

przewozową, tyle samo pociągów jeździ, pokonują takie same trasy. Można 

powiedzieć, że mamy pewną specyfikę, ta specyfika jest oczywiście 
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postrzegana dla województwa śląskiego, jest nieco inna niż dla Wielkopolski, 

stąd nie ma tutaj zwolnień na poziomie 1000 pracowników, dopasowanie 

mniej więcej do takiego […], jeśli porównamy, że tam tą pracę przewozową 

potrafi obsłużyć 1000 osób, a tu potrzeba 2000, więc wynik tej analizy 

pokazał, że to nie są tak duże zwolnienia. Nie możemy utrzymać tej spółki 

jeśli ona nie zostanie zrestrukturyzowana, a ona powinna zostać 

zrestrukturyzowana, i Pan Radny dobrze wie, bo był pracownikiem 

Przewozów Regionalnych, pełnił poważną funkcję w tej spółce i ma pełną 

świadomość tego co nas czeka, jakie muszą być cięcia żeby ta spółka mogła 

funkcjonować normalnie. Przypomnę, że są to propozycje dobrowolnych 

odejść z dofinansowaniem i propozycją rocznego szkolenia przez WUP, czyli 

przeszkolenia tych pracowników do wejścia na rynek pracy, ale z innym 

przygotowaniem zawodowym. Druga sprawa, dotycząca statusu tych szpitali. 

Jest jeden szpital, drugi jest w likwidacji. Oddział urologii: był rzeczywiście 

planowany, natomiast pojawił się problem kadrowy, bardzo prozaiczny, ale 

niezwykle ważny. Nie ma kadr po to, żeby uruchomić drugi oddział 

urologiczny na terenie Częstochowy. Zespolony Szpital Miejski ma oddział 

urologii i nie ma możliwości pozyskania pracowników do drugiego oddziału i 

po drugie, NFZ oddział w Katowicach poinformował, że nie zakontraktuje 

tego oddziału, a zatem nie możemy tworzyć oddziału, mimo, że jest 

możliwość sprzętowa do tego żeby go uruchomić. Żyjemy w pewnych 

realiach, które są trudne dla opieki zdrowotnej, trudne są również czasami dla 

pacjentów dlatego, że są kolejki, ale przypomnę Państwu, że jesteśmy krajem 

stosunkowo biednym i ilość pieniędzy przeznaczonych w Polsce na jednego 

mieszkańca w stosunku do tych pieniędzy, które są przeznaczone w 

Niemczech jest kilka razy niższa, a do pieniędzy, które są w Stanach 

kilkanaście razy niższa, więc musimy funkcjonować w tych realiach, które są i 

dwa oddziały urologiczne w Częstochowie niestety nie mogą funkcjonować z 

powodu braków środków finansowych na utrzymanie tych oddziałów, a 

wcześniej na zdobycie kadry. Urolodzy to jest mała populacja lekarzy, którzy 

zdobyli taką specjalność i niestety oni wybierają nie szpitale państwowe, a 

prywatne i wybierają bardzo często sprzedaż usług poza granicami kraju. 

 

- radny Adam Wolak – ja się chciałem dopytać, być może jakieś drobiazgi, ale 

pewne uchwały mnie zainteresowały i chciałbym coś więcej o nich usłyszeć. 

Z tego sprawozdania na stronie 5 jest uchwała 301/349, likwidacja składnika 

majątku trwałego Beskidzkiego Zespołu Lecznictwa Rehabilitacyjnego w 

Jaworzu – chciałem się spytać co to jest. 310 – zawarcie umowy dzierżawy 

przez Szpital Wojewódzki w Bielsku-Białej, 317 – sprzedaż prawa 

użytkowania wieczystego – OLK w Kędzierzynie-Koźlu. Jeszcze jedna rzecz: 

zwiększenie zakresu inwestycji w zadaszenie Stadionu Śląskiego. 
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- Marszałek Bogusław Śmigielski – pytania dotyczą uchwał Zarządu – dość 

szczegółowe. Moglibyśmy sporo czasu poświęcić na wyjaśnienie, ale z 

grubsza powiem te zmiany majątkowe. Kędzierzyn-Koźle to jest spółka, która 

dzierżawiła od OLK majątek, jest dzierżawcą od dłuższego czasu. Ten 

majątek wymaga remontu, oni chcą to zrobić za własne pieniądze. Jest to 

zgoda na to żeby im odsprzedać ten majątek. Przypomnę, że to jest poza 

województwem śląskim. Tam były dwa pytania o likwidację majątku – zużyty 

sprzęt, który podlega likwidacji, nie nadaje się … natomiast pytanie dotyczące 

Stadionu Śląskiego, zwiększenie tego zakresu remontu. Stadion Śląski był 

przygotowywany i w ramach umowy, która została podpisana między 

Miastem Chorzów i Województwem i UEFA, zakładała modernizację 

Stadionu pod kątem przygotowań do EURO 2012. W ramach tego, że to jest 

stadion wielofunkcyjny myśmy zakładali, że on będzie stadionem 

lekkoatletyczno-piłkarskim. W momencie kiedy myśmy prowadzili rozmowy 

z UEFA i były takie warsztaty stadionowe, były również analizy i sugestie ze 

strony UEFA, że Stadion z powodu swojej konstrukcji i budowy, gdyby został 

wykończony na EURO 2012 jako stadion lekkoatletyczny, to wykończenie 

spowodowałoby, że reklamy, które są standardowo na takich imprezach 

postawione na bieżni, spowodowałyby wyłączenie dolnych rzędów ze 

wszystkich sektorów, co zmniejszyłoby zdecydowanie pojemność tego 

stadionu. W związku z tym UEFA sugerowała żebyśmy nie kończyli jako 

lekkoatletyczny w tym czasie, tylko dokonali obniżenia części tych bieżni po 

to, żeby można było również obniżyć te reklamy. Myśmy to zaakceptowali – 

taki był dyktat ze strony UEFA. Niestety, wiele takich dyktatów było, bardzo 

dużo wymagań, których tak naprawdę wiele stadionów nie spełniało, no ale 

taka sytuacja. W momencie kiedy została podjęta decyzja, że Stadion nie jest 

już brany pod uwagę myśmy przeszli do pełnej realizacji stadionu 

lekkoatletycznego, ale cały projekt zgłoszony wcześniej dotyczył 

modernizacji Stadionu, nie tego otoczenia. Żeby była funkcja lekkoatletyczna 

powinien mieć również zaplecze, czyli boisko treningowe z bieżnią do rzutu 

dyskiem, młotem, tych wszystkich dyscyplin lekkoatletycznych. W tamtym 

projekcie nie było tego otoczenia. My mówimy o tym, że chcielibyśmy żeby 

te Stadion zaczął żyć już niedługo, w 2011 roku, czyli bieżnie na pewno, ale 

musimy zrobić te boiska rozgrzewkowe. Jesteśmy w trakcie rozmów z 

Ministerstwem Sportu po to, żeby oni sfinansowali ten dodatkowy zakres, 

żebyśmy mieli źródło finansowania, zresztą jest duża też z ich strony 

aktywność, rozmawiają z nami czy wyrazilibyśmy zgodę i przygotowali 

Stadion pod mistrzostwa świata. My chcielibyśmy, rozmawiając dalej z PZLA 

i zgłosiliśmy taką ofertę żeby na Stadionie Śląskim w 2012 roku przed 

igrzyskami olimpijskimi odbył się miting lekkoatletyczny dla zawodników 

spoza Europy, którzy muszą potrenować i sprawdzić się na terenie Europy. W 

związku z tym chcemy doprowadzić tą infrastrukturę okołostadionową do 

standardów wymaganych dla lekkiej atletyki, z myślą również o tym, że ten 



 10 

Stadion może być miejscem do ćwiczeń i dla studentów AWF. W związku z 

tym podjęliśmy decyzję …[koniec kasety 1 a]… dzisiaj jedna z uchwał 

dotyczy przede wszystkim prac dodatkowych na Stadionie i o tym będę mówił 

podczas przedstawiania projektu uchwały. 

 

- radny Marian Ormaniec – mam pytanie do Pana Marszałka Śmigielskiego, 

ponieważ dzień po sesji 17 lutego, na Zarządzie zostałem odwołany [z 

funkcji] przewodniczącego Rady Społecznej Szpitala Wojewódzkiego w 

Bielsku-Białej. Oczywiście było to podjęte i zapisane w uzasadnieniu, że brak 

realizacji działań Zarządu, czy też niezgodnie z linią działalności Zarządu 

Województwa Śląskiego i chciałbym zapytać Pana Marszałka na jakiej 

podstawie wyciągnął takie wnioski, bo potem, dwa tygodnie po, otrzymałem 

od Pana Marszałka Kleszczewskiego podziękowanie za dobrą współpracę na 

rzecz tego szpitala, a dodatkowo Panie Marszałku, wymagałoby się od takiej 

osoby jak Pan, jak się odwołuje przewodniczącego rady społecznej, o 

poinformowaniu o tej decyzji, ponieważ w tym dniu, w czwartek 18 lutego, od 

godziny 10
00

 do 14
00

 prowadziłem w trybie nadzwyczajnym radę społeczną 

szpitala, gdzie także były podejmowane decyzje i opiniowanie wniosków i 

przykro jest, że mając taki duży sztab pracowników koło siebie nie był w 

stanie nikt zadzwonić do mnie i poinformować mnie o tej sytuacji. 

 

- radny Piotr Zienc, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy ktoś chciałby 

jeszcze zabrać głos w tym punkcie ? … Jeśli nie, to proponuję, aby punkt 5 

informacja o Kongresie XX-lecia Samorządu Terytorialnego została 

przekazana przez Przewodniczącego Czarskiego, a teraz żebyśmy przeszli do 

punktu kolejnego… 

 

 

6. Sprawozdanie z przebiegu obchodów Roku Korfantego 

w Województwie Śląskim: 
 

- Wicemarszałek Zbyszek Zaborowski – w ubiegłym roku minęła 70. rocznica 

śmierci Wojciecha Korfantego, wybitnego polityka i niezłomnego patrioty, 

walczącego o polskość Śląska. Sejmik Województwa Śląskiego chcąc uczcić 

tą postać przyjął dnia 2 lipca 2008 roku rezolucję w sprawie ogłoszenia roku 

2009 Rokiem Wojciecha Korfantego i naturalnym następstwem było 

zorganizowanie szeregu przedsięwzięć przez samorządy, przez instytucje 

kultury oraz organizacje pozarządowe, zarówno na terenie województwa, jak i 

w innych częściach kraju, a nawet za granicą. W sumie odbyło się około 50 

przedsięwzięć, nie jesteśmy w stanie podać precyzyjnej liczby, tyle 

zarejestrowano na stronie internetowej Województwa, tyle mamy w naszych 

wykazach, ale prawdopodobnie tych przedsięwzięć było jeszcze więcej. Te 

obchody jeszcze się nie zakończyły, 27 marca w Bibliotece Śląskiej zostaną 
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zaprezentowane tłumaczenia wystąpień i przemówień Wojciecha Korfantego 

w Reichstagu i landtagu z lat 1903-1918, a także przygotowany dla młodzieży 

komiks historyczny pod tytułem Korfanty, przygotowany przez Ars Cameralis 

Silesiae Superioris. Serdecznie zapraszam na tą prezentację w imieniu 

Zarządu. Podstawową uroczystością, która inaugurowała obchody Roku 

Korfantego była uroczysta sesja Sejmiku połączona z wystawą przygotowaną 

przez Bibliotekę Śląską 20 kwietnia ubiegłego roku, natomiast uroczystości w 

rocznicę śmierci odbyły się 20 sierpnia zainaugurowane mszą w kościele pod 

wezwaniem świętych Piotra i Pawła oraz oddano hołd pod pomnikiem na 

Placu Sejmu Śląskiego. W przygotowaniu tej uroczystości oprócz Urzędu 

Marszałkowskiego uczestniczył także Związek Górnośląski, a także Miasto 

Katowice, którym trzeba podziękować za współorganizację przedsięwzięcia. 

Związek Górnośląski był zresztą autorem wielu przedsięwzięć związanych z 

obchodami, najmocniej włączył się w obchody. Jeśli chodzi o inne samorządy, 

to trzeba wymienić: Siemianowice Śląskie, które 3 września zorganizowały 

uroczystą sesję rady miasta, na której nadano Wojciechowi Korfantemu tytuł 

honorowego obywatela miasta, Piekary Śląskie, gdzie 17 września odsłonięto 

tablicę pamiątkową na placu przy kopcu wyzwolenia, Rudę Śląską, gdzie w 

Muzeum Miejskim, gdzie odbył się cykl odczytów, których autorką była 

Barbara Szmatłoch, Bielsko-Biała, gdzie 17 października Książnica Beskidzka 

przygotowała wystawę eksponatów i materiałów prezentujących życie i 

dokonania Wojciecha Korfantego pod tytułem Rok Korfantego. Niespełnione 

marzenia wielkiego Ślązaka. Uzupełnieniem obchodów w rocznicę śmierci był 

wielki koncert na Placu Sejmu Śląskiego – 22 sierpnia. Występ Zespołu Pieśni 

i Tańca Śląsk, Józefa Skrzeka i innych artystów, z udziałem władz 

państwowych i samorządowych, a także Przewodniczącego Parlamentu 

Europejskiego, Pana Profesora Jerzego Buzka. W Warszawie w obchody 

włączył się polski parlament – 27 maja Senat RP przyjął stosowną uchwałę 

czczącą pamięć Wojciecha Korfantego i jednocześnie zaprezentowano 

wystawę Wojciech Korfanty – polityk, parlamentarzysta, współtwórca II 

Rzeczypospolitej. Tą wystawę przygotowało Archiwum Państwowe w 

Katowicach i Muzeum Historii Katowic. Ta wystawa została zresztą 

zaprezentowana w różnych miastach Śląska. W Warszawie 16 lipca Sejm RP 

przyjął przez aklamację uchwałę w sprawie uczczenia pamięci Wojciecha 

Korfantego, natomiast w sierpniu odbyły się obchody na Powązkach w 

kwaterze powstańców śląskich – 15 sierpnia złożono kwiaty, również przed 

Grobem Nieznanego Żołnierza, natomiast w archikatedrze św. Jana odbył się 

koncert orkiestry i chóru Zespołu Pieśni i Tańca Śląsk. Również w 

Korfantowie w sierpniu odbyła się uroczysta sesja poświęcona pamięci 

Wojciecha Korfantego, natomiast 27 października, znowu w Warszawie, 

członkowie Towarzystwa Przyjaciół Śląska w Warszawie oraz Związek 

Górnośląski umieścili na ścianie budynku u zbiegu ulic Emilii Plater i Hożej 

tablicę, gdzie przed wojną mieścił się szpital, w którym zmarł Wojciech 
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Korfanty. Wrocław – rada miasta podjęła uchwałę w sprawie wzniesienia 

pomnika Wojciecha Korfantego. Była to wspólna inicjatywa Miasta 

Wrocławia i Fundacji Odbudowy Demokracji im. Ignacego Paderewskiego. 

Pomnik wybrany w drodze konkursu rzeźbiarskiego, autorstwa Tomasza 

Węglera z Tychów, usytuowany będzie na skwerze u zbiegu ulicy 

Powstańców i Orlej. W Paryżu fundacja Musica pro bono, wsparta dotacją z 

otwartego konkursu w dziedzinie kultury i dziedzictwa kulturowego 

zorganizowała występ chóru Akademii Muzycznej w Katowicach pod 

dyrekcją Aleksandry Paszek-Trefon, połączony z wystawą Korfanty. Paryski 

ślad. Mamy oczywiście bardzo dużo imprez przygotowanych przez instytucje 

kultury województwa śląskiego, m.in. 20 kwietnia po uroczystej sesji Sejmiku 

odbył się w Filharmonii koncert, a w programie m.in. Tryptyk Śląski Józefa 

Świdra oraz prawykonanie marszu Korfanty Hipolita Brzezińskiego. Śląskie 

Centrum Dziedzictwa Kulturowego wydało gazetę jednodniową Korfantówkę. 

Zespół Pieśni i Tańca Śląsk oprócz koncertu z pokazem laserowym, o którym 

już wspominałem, przygotował film wspólnie z TVP o Wojciechu Korfantym 

W pogardzie i w chwale. Muzeum Śląskie zrealizowało wystawę historyczną 

pod tytułem Śląsk Wojciecha Korfantego. W Operze Śląskiej miała miejsce 

premiera opery Manru Ignacego Paderewskiego, współpracownika Wojciecha 

Korfantego. Biblioteka Śląska wydała bibliofilskie wydanie Marszu 

Korfantego, a w trakcie realizacji są mowy i przemówienia Korfantego w 

Reichstagu i landtagu. Teatr Śląski w zewnętrznych gablotach prezentował 

wystawę dotyczącą wydarzeń życia codziennego w 1922 roku. Regionalny 

Ośrodek Kultury przeprowadził na terenie Katowic gry terenowe dla 

młodzieży popularyzujące wiedzę o regionie, ze szczególnym 

uwzględnieniem postaci Korfantego. Można by długo wymieniać. Tych 

przedsięwzięć jest około 50. Myślę, że trzeba podziękować Sejmikowi za 

przyjęcie uchwały, wszystkim samorządom, które włączyły się w obchody, ale 

przede wszystkim organizacjom pozarządowym, stowarzyszeniom, które 

często własnym sumptem przygotowały obchody starając się uczcić pamięć 

tego wielkiego Polaka i wielkiego Ślązaka, wielkiego patrioty. W imieniu 

Zarządu Województwa Śląskiego serdecznie dziękuję wszystkim za 

współpracę w godnym uczczeniu Korfantego. 

 

 

7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Wojewódzkiego Programu 

Opieki nad Zabytkami w Województwie Śląskim na lata 2010-2013 

(druk III/837): 
 

- Wicemarszałek Zbyszek Zaborowski – Wojewódzki Program Opieki nad 

Zabytkami na lata 2010-2013 to jest bardzo obszerny dokument. Myślę, że 

najprościej będzie jak streszczenia dla nas wszystkich dokona główny autor, 

Dyrektor Centrum Dziedzictwa Kulturowego, Pan Owczarek. Myślę, że zrobi 
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to w sposób przystępny. Ja chciałem też od razu powiedzieć, że ten program 

umożliwi nam rozpisanie kolejnego konkursu na ochronę zabytków. Jest inny 

punkt w porządku obrad, zmiana budżetu, podział nadwyżki budżetowej. 

Chciałbym zauważyć, że w ramach tego podziału przewidzieliśmy kwotę 1 

mln, skromną w stosunku do ubiegłego roku, kiedy zdołaliśmy przeznaczyć na 

ten cel 4 mln zł, na specjalny konkurs dotyczący ochrony naszego dziedzictwa 

kulturowego. 

 

- Pan Jacek Owczarek, Dyrektor Śląskiego Centrum Dziedzictwa 

Kulturowego w Katowicach – jest strona, która wiąże się z tworzeniem 

dokumentu, czyli zapewne jest to ta bardziej biurokratyczna strona opieki nad 

zabytkami, niemniej jest ona konieczna dla uruchomienia pewnych 

instrumentów, chociażby instrumentów finansowych. Wojewódzki Program 

Opieki nad Zabytkami został po raz pierwszy przyjęty przez Sejmik w 2006 

roku i jego funkcjonowanie dobiegło końca i stąd potrzeba przedłużenia 

programu na kolejne lata 2010-2013. Obowiązek opracowania tego typu 

dokumentu wynika dwóch ustaw, ustawy z 1998 roku o samorządzie 

województwa oraz ustawy z 2003 roku o ochronie zabytków i o opiece nad 

zabytkami. Ta ustawa nakłada obowiązek, na zarząd województwa, powiat, 

burmistrza, wójta lub prezydenta, wykonania na okres czteroletni programu 

opieki nad zabytkami. Ramowym wzorcem dla tych programów miał być 

krajowy program ochrony oraz opieki nad zabytkami. Taki program do dnia 

dzisiejszego nie powstał, czyli te programy, które powstały w różnych 

województwach są w pewnym sensie programami autorskimi tworzących je 

instytucji. Nasz program jest zbliżony, bo powstawał wspólnie, do programu 

województwa małopolskiego. Procedura sporządzania jest następująca: 

program sporządza zarząd województwa na 4 lata, program przyjmuje sejmik 

województwa po uzyskaniu opinii wojewódzkiego konserwatora zabytków. 

Śląski Wojewódzki Konserwator Zabytków wydał opinię pozytywną 

dotyczącą tego omawianego przeze mnie programu. Czym jest program opieki 

nad zabytkami ? Jest instrumentem realizacji wojewódzkiej strategii działań 

wobec obiektów zabytkowych zawartych w dokumentach strategicznych. 

Określa warunki włączenia zabytków w procesy gospodarczego rozwoju 

województwa przy pomocy zróżnicowanych podmiotów gospodarczych. 

Program nie obejmuje zakresu działań związanych z ochroną zabytków 

wynikających z kompetencji Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. Ja 

posługuję się tutaj ustawowymi pojęciami: ochrona oraz opieka nad 

zabytkami, które się nieco różnią. Program dotyczy opieki, a więc nie dotyczy 

zagadnień tworzenia prawa oraz sprawowania nadzoru urzędowego nad 

obiektami zabytkowymi. Prezentowany projekt wojewódzkiego programu na 

lata 2010-2013 jest drugim z kolei programem opracowanym w 

województwie. Stanowi bezpośrednią kontynuację programu na lata 2006-

2009, uaktualnioną i uzupełnioną o wnioski wynikające z monitoringu 
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programu prowadzonego przez Śląskie Centrum Dziedzictwa Kulturowego w 

Katowicach. Program uwzględnia ustalenia zawarte w dokumentach 

strategicznych, do których należą Strategia Rozwoju Województwa Śląskiego 

– Śląskie 2020, następnie Strategia Rozwoju Kultury na lata 2006-2020, 

Strategia Rozwoju Turystyki w Województwie Śląskim na lata 2004-2013, 

Tezy do krajowego programu ochrony zabytków i opieki nad zabytkami, 

Narodowa Strategia Rozwoju Kultury na lata 2004-2013 oraz Narodowy 

Program Kultury na lata 2004-2013 – Ochrona Zabytków i Dziedzictwa 

Kulturowego. Wprowadzone w programie zmiany w stosunku do poprzedniej 

wersji dotyczą stanu zachowania zasobów zabytkowych województwa – 

rozdział 3 – diagnoza zasobów zabytkowych województwa, załączniki 1 i 2, 

sposobu realizacji celów strategicznych – rozdział 4 – cele i kierunki działań 

Wojewódzkiego Programu Opieki nad Zabytkami, wskaźników realizacji 

celów, rozdział 6, monitoring i ewaluacja, możliwości finansowania prac przy 

zabytkach – aneks 6 oraz zapisów w tabeli 3 – źródła finansowania i 

szacowane alokacje. Program zawiera wprowadzenie, uwarunkowania 

realizacji programu, diagnozę zasobów zabytkowych województwa, cele i 

kierunki działań, wdrażanie, monitoring i ewaluację, aneks oraz załączniki. 

Wizja Wojewódzkiego Programu Opieki nad Zabytkami: dobrze zachowane, 

zadbane zabytki, stanowiące o tożsamości regionu elementem rozwoju 

gospodarczego województwa. Aby wizja programu została zrealizowana 

konieczne jest podjęcie działań związanych z materią zabytków, ze 

świadomością społeczną. Temu służą wyróżnione dwa cele strategiczne 

programu. Cel strategiczny pierwszy: kształtowanie kulturowego obrazu 

województwa, cel strategiczny drugi: kształtowanie pozytywnych postaw 

społeczeństwa wobec dziedzictwa kulturowego regionu … Finansowanie 

programu: program będzie finansowany przy wykorzystaniu wielu źródeł, w 

tym środków prywatnych, środków publicznych i funduszy strukturalnych. 

Przypomnę, że obowiązkiem każdego posiadacza obiektu zabytkowego jest 

opieka nad nim, w tym finansowanie wszelkich prac z nim związanych, ale w 

ostatnich czasach łatwo można występować o rozmaite poparcie instytucji, 

takich jak Ministerstwo Kultury, jak gminy, wojewódzki konserwator 

zabytków dysponujący funduszami wojewody przeznaczonymi na ten cel. Są 

też oczywiście środki europejskie, które szczególnie w ostatnim czasie 

stanowią znaczną podporę przy utrzymywaniu obiektów zabytkowych. 

Wdrażanie programu będzie się odbywać przy udziale właścicieli 

przedsiębiorstw prywatnych, organizacji pozarządowych, jednostek 

samorządowych, instytucji, dla których opieka nad zabytkami jest 

działalnością statutową. To wszytko jeśli chodzi o program, który jest 

dokumentem obszernym, liczy ponad 100 stron. Ten program przekazaliśmy 

Państwu w wersji elektronicznej nagrany na płytkach. 
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Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  26 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

8. Podjęcie uchwały w sprawie nadania statutu Śląskiemu Ośrodkowi 

Doradztwa Rolniczego w Częstochowie (druk III/841): 
 

- radny Piotr Zienc, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy jest potrzeba 

wprowadzenia ? … Komisja Rolnictwa pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały. Kto z Państwa Radnych chciałby zabrać głos ? … 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  26 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

9. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 

z realizacji rocznego programu działalności za 2009 rok Śląskiego 

Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Częstochowie (druk III/840): 
 

- radny Piotr Zienc, Wiceprzewodniczący Sejmiku – dwie komisje: Budżetu i 

Rolnictwa pozytywnie zaopiniowały projekt uchwały. Czy ktoś chciałby 

zabrać głos ? Czy jest potrzeba wprowadzenia ? … 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  26 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie 

Województwa Śląskiego na 2010 rok (druk III/843): 
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- radny Piotr Zienc, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy jest potrzeba 

wprowadzenia ? … Jest negatywna opinia Komisji Budżetu, w związku tym 

pytanie czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos ? … 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  16 

przeciw 5 

wstrzym. 4 

 

 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie 

Województwa Śląskiego na 2010 rok (druk III/846): 
 

- radny Piotr Zienc, Wiceprzewodniczący Sejmiku – kto z Państwa Radnych 

chciałby zabrać głos w tym punkcie ? … Negatywna opinia Komisji 

Budżetu… 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  19 

przeciw 8 

wstrzym. 3 

 

 

12. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Województwa Śląskiego 

do realizacji projektu Innowacyjna współpraca (Innowacyjny 

rozwój współpracy transgranicznej instytucji Województwa 

Śląskiego i Samorządowego Kraju Żylińskiego) w ramach 

Programu Współpracy Transgranicznej Rzeczpospolita Polska – 

Republika Słowacka 2007 - 2013 (druk III/842): 
 

- radny Piotr Zienc, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy jest potrzeba 

wprowadzenia ? … Kto z Państwa Radnych chciałby zabrać głos ? 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  31 

przeciw 0 
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wstrzym. 0 

 

 

13. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia oświadczenia dotyczącego 

projektu Krajowej Strategii Rozwoju Regionalnego 2010-2020: 

Regiony, Miasta, Obszary Wiejskie (druk III/839): 
 

- radny Piotr Zienc, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy jest potrzeba 

wprowadzenia do uchwały ? … Nie widzę ! Czy ktoś chciałby zabrać głos ? 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  27 

przeciw 1 

wstrzym. 3 

 

 

14. Podjęcie uchwały w sprawie połączenia Zespołu Wojewódzkich 

Przychodni Specjalistycznych w Katowicach i Wojewódzkiej 

Specjalistycznej Przychodni Stomatologicznej w Katowicach (druk 

III/844): 
 

- radny Piotr Zienc, Wiceprzewodniczący Sejmiku – kto z Państwa Radnych 

chciałby zabrać głos ? … jeśli chodzi o opinię komisji … opinia jest 

pozytywna. 

 

- radny Wiesław Maras – ja mam uwagę do projektu uchwały, dotyczy 

paragrafu 5, w którym zapisano, że z dniem wykreślenia Wojewódzkiej 

Specjalistycznej Przychodni odwołuje się radę społeczną tego zakładu. Po raz 

kolejny ten sam błąd jest popełniany przez Zarząd. My nie jesteśmy od 

odwoływania, bo to Zarząd odwołuje, czego dowodem jest, że taką decyzję w 

stosunku do Rady Społecznej Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego z 

opóźnieniem podjął. Proponuję, ewentualnie jeśli potrzebne jest takie coś, że 

my jako Sejmik zobowiązujemy Zarząd do odwołania, bo to jest uprawnienie 

Zarządu. Już zwracałem na to uwagę… 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  24 

przeciw 1 
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wstrzym. 3 

 

 

15. Podjęcie uchwały w sprawie przekształcenia Wojewódzkiego 

Szpitala Specjalistycznego Nr 5 im. św. Barbary w Sosnowcu 

(druk III/845): 
 

- radny Piotr Zienc, Wiceprzewodniczący Sejmiku – czy jest potrzeba 

wprowadzenia? … Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos ? … 

Opinia Komisji Polityki Społecznej: 7 – za, 0 – wstrzymujących, 1 – 

przeciwny. 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  31 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

16. Podjęcie uchwały w sprawie określenia ogólnej powierzchni 

przeznaczonej pod uprawy maku i konopi włóknistych oraz 

rejonizacji tych upraw w 2010 roku (druk III/838): 
 

- radny Piotr Zienc, Wiceprzewodniczący Sejmiku – jedna osoba w Komisji 

Rolnictwa była za, jedna przeciw, trzech radnych się wstrzymało od głosu. 

Czy jest potrzeba wprowadzenia do tej uchwały ? Czy ktoś chciałby zabrać 

głos ? 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  27 

przeciw 2 

wstrzym. 3 

 

 

[prowadzenie obrad przejął radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku] 
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17. Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawiciela Sejmiku 

Województwa Śląskiego w Regionalnej Radzie Ochrony Przyrody 

(druk III/836): 
 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku - czy są kandydatury ? 

Pisemnie jest zgłoszona kandydatura z Komisji Środowiska, 

Przewodniczącego Kędrackiego … Jeśli nie ma innych kandydatur, to 

dopełnię formalności poprzez stwierdzenie, że zamykam listę zgłoszeń. Nie 

widzę na sali Pana Kędrackiego, ale skoro jest zgłoszony, to truizmem byłoby 

pytanie czy się zgadza na kandydowanie … Niektórych zaskakuje tempo sesji, 

więc może jest gdzieś w kuluarach, w związku z tym przystąpimy do 

przegłosowania uchwały. 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  34 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

5. Informacja o Kongresie XX-lecia Samorządu Terytorialnego: 
 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – jest jeszcze moja zaległa 

informacja o Kongresie Samorządu Terytorialnego. Byliśmy w składzie 

trzyosobowym na tym kongresie: był Pan Marszałek, Pan Radny Sergiusz 

Karpiński i byłem ja, bo przy okazji odbywał się też Związek Województw – 

tam wybieraliśmy nowego przewodniczącego, w związku z wyborem 

dotychczasowego przewodniczącego do parlamentu, w związku z przejściem 

Pana Lewandowskiego do pracy w Komisji Europejskiej. Został nim Pan 

Protas, Marszałek Województwa Warmińskiego-Mazurskiego, natomiast sam 

kongres zorganizowany przez 6 korporacji samorządowych, w tym również 

Związek Województw, był dosyć ważną imprezą podsumowującą dorobek, 

składającą hołdy i podziękowania twórcom reformy samorządowej, no i tak w 

naszym przypadku mamy już 11 rok za sobą, tak jednostki samorządu 

terytorialnego mają już 20 lat. Był na kongresie Prezydent Lech Kaczyński, 

był Marszałek, Pan Komorowski, było szereg ministrów. Byliśmy tam dosyć 

interesująco zaprezentowani, tzn. nasz reprezentant przedstawiał ten dorobek z 

taką reminiscencją jak to wyglądało od tej kuchni tworzenia ustaw 

samorządowych, jak i również tych podstaw – przypomniał o tym Pan Jan 

Olbrycht. Dzielił się swoimi prywatnymi [odczuciami], ale 

odzwierciedlającymi nastroje i tą bardzo udaną reformę, która dotyczy 
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samorządu terytorialnego. Zjazd liczył ponad 1200 osób i odbywał się na 

terenie Targów Poznańskich, trudno żeby to była impreza słabo zauważalna. 

Można tu oczywiście szereg takich pobocznych wątków przedstawiać, ale to 

chyba nie w tej chwili miejsce, natomiast ważnym dokumentem, który został 

przyjęty w drugim dniu obrad, była deklaracja Kongresu XX-lecia Samorządu 

Terytorialnego w istotnych kwestiach dotyczących samorządu, kwestiach 

finansowych, dotyczących usług publicznych, a więc to, co sobie pozwoliłem 

załączyć Państwu w skrytkach i ten dokument o pewnym stopniu ogólności 

stanowi ten wkład z tego Kongresu… zespół redakcyjny jest już na sali, więc 

za chwilę będzie możliwość przyjęcia tego dokumentu. Może przejdziemy 

teraz do punktu interpelacje, a potem wrócimy do projektu uchwały z 

oświadczeniem dotyczącym uczczenia ofiar zbrodni katyńskiej. 

 

 

19. Interpelacje, zapytania, wnioski, oświadczenia radnych. 
 

- radny Czesław Sobierajski – ja chciałem niestety na początek zrobić 

zastrzeżenia. Myśmy wyszli procedować nad projektem uchwały, a ja byłem 

przekonany, że jest ogłoszona przerwa. Ja miałem do kilku punktów porządku 

obrad nawet poprawki zgłoszone i nie ukrywam, że kiedy się dowiedziałem, 

że już koniec, to konsternacja praktycznie. I teraz nie wiem co z tym fantem 

zrobić, bo były głosowane punkty… 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – …mogę Panu 

podpowiedzieć – można zawnioskować o przerwę… 

 

- radny Czesław Sobierajski – była mowa o tym na konwencie, że będzie 

ogłoszona przerwa jak pójdziemy. Ja byłem przekonany, że tak się stało… 

jestem w trudnej sytuacji, bo głosowania się odbyły w kilku sprawach, było 

sprawozdanie z Roku Korfantego, w którym chciałem zabrać głos, o 

aglomeracjach, bo przegłosowali Państwo uchwałę do rządu o złożenie 

poprawki przez rząd do Krajowej Strategii Rozwoju, aby wpisać aglomerację 

górnośląską. Bardzo dobrze ! Tylko ja się pytam Panie Marszałku, bo to 

Zarząd przygotowywał – myśmy raptem na poprzedniej sesji przyjęli Strategię 

Rozwoju Województwa Śląskiego, gdzie wpisaliśmy, że mamy cztery 

aglomeracje, a więc: górnośląską, rybnicką, bielsko-bialską …[koniec kasety 

1 b]… jest wadliwa nawet co do Strategii, jest nieprawdziwa i nie tak powinna 

ona brzmieć. Jeszcze jedno do ... winienem tutaj podnieść jeszcze jedną 

sprawę odnośnie Pana Profesora Piątka, o którym była mowa na poprzedniej 

sesji … Gdy przedstawiałem wtedy, oczywiście pomijając wiele odnośnie 

ekspertyzy do Strategii, Pana Profesora Piątka, Pani Barbary Piątek, padło 

tutaj sformułowanie takie, że są to profesorowie z danej epoki, a właściwie nie 

wiedzący za bardzo co mówią. To jest praca, która się nazywa: Zarządzanie 
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rozwojem. Aspekty społeczne, ekonomiczne i ekologiczne. Pomijam ileś kartek 

recenzji różnych, zacytuję tylko jedno: stworzył Pan podstawy nowej nauki, 

podstawy teorii rozwoju, która powinna być wymieniana wśród nauk 

podstawowych i która jest osiągnięciem na skalę światową… kto to podpisał ? 

Prof. dr hab. Elżbieta Mączyńska, Prezes Polskiego Towarzystwa 

Ekonomicznego w Warszawie. Jeśli tu napisali, a słyszę takie sformułowania, 

opinie: inna szkoła, a jeszcze nie wiadomo skąd, to dokładnie jest odwrotnie. 

Napisane jest: stworzenie nowej nauki, czyli przyszłościowej. O czym 

mówimy ? Chciałem podkreślić to bardzo mocno, gdyż padły tutaj słowa, 

które nie powinny były paść. Dlatego mówimy wtedy, że korzystamy z jednej 

szkoły, a nie korzystamy ze szkoły, która właśnie idzie daleko bardziej do 

przodu. Chciałem to wyjaśnić, gdyż musimy wiedzieć o czym mówimy. 

Jeszcze jedna rzecz. Jako, że było sprawozdanie z Roku Wojciecha Korfantego 

i chciałem zapytać na koniec, bo ten rok minął, ale oczywiście nadal nie tylko 

o Korfantym, ale o dorobku powstań, całej naszej myśli winno [się] 

nieprzerwanie mówić. Teraz mam pytanie, przyjęliśmy uchwałę o powołaniu 

instytutu śląskiego. Z tego co słyszę ta sprawa jest nadal w powijakach, 

spierają się o formę, o miejsce. Jak to jest daleko ? Niektórzy mówią tak: jest 

Muzeum Powstania Warszawskiego, a my nie mamy muzeum powstań 

śląskich. Willa Wojciecha Korfantego, czyli mieszkanie jego na Powstańców, 

na początku roku rozmawialiśmy z Prezydentem Katowic, aby przedszkole 

rozważył przenieść w inne miejsce, aby ta willa jego służyła wszystkim, ale w 

celu tym, o którym mowa. Ta sprawa chyba również jest w powijakach. 

Niektórzy zwracają uwagę i propozycję, aby zastanowić się czy nie jest 

możliwe przeprowadzenie takiej inscenizacji – inscenizacji, myślę tutaj, 

bitwy, jakby zakończenie tego triduum roku, który jest przed nami. I ten 2011, 

który jakby spina powstanie śląskie – końcowa rocznica. Wiele odbyło się 

inicjatyw, wiele konkursów w szkołach różnego rodzaju, ale gdy czytam różne 

w gazetach opracowania, myślę, że nie wykorzystaliśmy do końca tego Roku 

Wojciecha Korfantego. Dlatego nie poprzestańmy na tym co było, ale czyńmy 

jeszcze wiele, aby pamięć o Wojciechu Korfantym przywracać nieustannie. 

Chciałem jeszcze na koniec, bo to może nam umknęło, że gdy zapytaliśmy 

Pana Premiera i Pana Prezydenta o objęcie honorowym patronatem roku 

Wojciecha Korfantego, to odpowiedź otrzymaliśmy od Pana Prezydenta na 

tak, od Pana Premiera wtedy na nie, natomiast trzeba zrobić wszystko żeby 

połączyć siły nasze i ponad podziałami, aby Wojciech Korfanty, jego 

dziedzictwo, jego myśli, rzeczywiście one nadal nam przyświecały, bo jego 

testament gospodarczy, społeczny i polityczny jest nadal aktualny. Te pytania, 

które mówiłem, Panie Marszałku, instytut śląski szczególnie mi chodzi. Na 

pewno mógłbym jeszcze więcej, ale w tej sytuacji jak się potoczyła sprawa, 

nie będę już więcej mówił… 
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- Wicemarszałek Zbyszek Zaborowski – w uzupełnieniu informacji o 

obchodach Roku Korfantego chciałem powiedzieć, że kwestia muzeum 

powstań śląskich jest w centrum zainteresowania Zarządu w związku również 

z budową nowego Muzeum Śląskiego. Myślimy o stałej wystawie dotyczącej 

historii Śląska ze szczególnym uwzględnieniem historii powstań śląskich. 

Mam nadzieję, że zgodnie z planem w 2012 roku muzeum otworzy swoje 

podwoje. Oczywiście Rok Korfantego chcemy zakończyć – jeszcze raz 

wszystkich Państwa radnych zapraszam, również Pana Radnego 

Sobierajskiego, który był inicjatorem uchwały Sejmiku – 29 marca do 

Biblioteki Śląskiej, gdzie będą zaprezentowane tłumaczenia wystąpień i 

przemówień Wojciecha Korfantego w Reichstagu i landtagu, a także przy 

okazji komiks historyczny dla dzieci, dla młodzieży pod tytułem Korfanty, 

wykonany przez Ars Cameralis Silesiae Superioris. Oczywiście pamiętamy o 

90. rocznicy wybuchu III powstania śląskiego, która przypada w roku 

przyszłym. Wspólnie w Województwem Opolskim przygotowujemy obchody. 

Mamy w tej sprawie porozumienie – Pan Marszałek Śmigielski z Marszałkiem 

Sebestą porozumieli się w sprawie wspólnych obchodów. Na razie mogę 

powiedzieć, że powstał film Batalia o Śląsk, współfinansowany przez 

Województwo Śląskie i Województwo Opolskie i jest to preludium do 

obchodów 90. rocznicy III powstania śląskiego, która przypada w roku 

przyszłym. 

 

- radny Henryk Moskwa – kilka słów, takich reminiscencji w kontekście 

przewozów regionalnych i zapowiadanej przez Pana Marszałka 

restrukturyzacji. My tak bardzo łatwo podchodzimy do sprawy mówiąc 

restrukturyzacja, a za tą restrukturyzacją mamy na myśli zwolnienia ludzi. 

Oczywiście, ja nie chciałbym praktykom gospodarczym przypominać, że jest 

wiele innych instrumentów niż tylko zwolnienia, a my rozumiemy najczęściej 

zwolnienie i pozbawienie tych ludzi możliwości pracy. Dlaczego to 

podnoszę ? Zabieram głos w kontekście Komisji Polityki Społecznej i 

Ochrony Zdrowia w poniedziałek, gdzie był przedstawiony aktualny stan 

bezrobocia, jak to się rozkłada w województwie śląskim i powinno to budzić 

nasz niepokój – takie odniosłem wrażenie. Ponad 190 tys. ludzi bezrobotnych 

na koniec lutego. To ponad 10 %, ale to nie jest koniec, bo tylko w ciągu 

lutego przybyło 6 tys., czyli to wzrasta. Ja chcę tylko przypomnieć, że oprócz 

tego, że tak mówimy: zrestrukturyzować, oddać tych 260 ludzi z Przewozów, 

to już na dziś wiemy, że odejdzie 800 ludzi w Bumarze-Łabędy i nie chce się 

jakoś przyjąć ten europejski program globalizacyjny, nie za bardzo jest tam 

możliwość z nim wejścia, chociaż trwają nad tym prace. To jest 120 ludzi w 

Zawierciu. To są nadal zwolnienia, tylko już bez odpraw w Mittal… to nadal 

wzrasta. Dlatego o tym mówię, że przecież musimy pamiętać, że poza tym, iż 

jest to dramat dla rodziny, dla tego, który traci pracę, to pamiętajmy, że 

zmniejszające się zatrudnienie to również konkretne straty, to co odczuwamy 
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w także w budżecie Województwa. Nie da się przecież ukryć, że przez to, że 

jest mniejsze zatrudnienie, to są i mniejsze dochody. Taka jest rzeczywistość – 

to mniejsze składki. Ja byłbym bardzo ostrożny, Panie Marszałku, żeby tak 

lekką ręką również przyczyniać się do tego żeby to nasze bezrobocie 

wzrastało, zwłaszcza na rynku, który w najbliższym czasie nie niesie 

perspektyw jakiegoś większego zatrudnienia. 

 

- radny Piotr Spyra, Członek Zarządu Województwa – ja tylko krótko w 

odniesieniu do wcześniejszej wypowiedzi Kolegi Zaborowskiego i zapytania 

Kolegi Radnego Sobierajskiego. Dwie rzeczy, myślę, wejdą na pewno na 

trwałe z tego Roku Korfantego do naszego dziedzictwa kulturowego 

województwa: po raz pierwszy opracowane w całości mowy Korfantego, 

które dotychczas w małych fragmentach były znane opinii publicznej, i to o 

czym nie było mowy, nasza placówka Muzeum Śląskie przygotowuje edycję 

całości archiwum powstańczego, które przyszło do nas z Nowego Jorku z 

Instytutu Piłsudskiego i jest to jest materiał, który w ponad 90 % nie był w 

ogóle przez historyków wykorzystywany dotychczas. Przy okazji chcę 

powiedzieć, że czeka – to jest oczywiście na lata praca, ale istnieje prawie w 

całości, bo częściowo zostało przez Niemców zniszczone, archiwum Sejmu 

Śląskiego przedwojennego, które liczy około 9 m akt, czyli nie aż tak dużo jak 

na zbiory archiwalne i myślę, że też na lata jest praca dla samorządu 

województwa żeby cały dorobek przedwojennego Sejmu Śląskiego 

opublikować, dokonać pełnej naukowej edycji. To są zbiory, które są u nas w 

Archiwum Państwowym, inwentarz został bodaj w ’88 roku wydany już, czyli 

całe zostało opracowane, czyli nic tylko znaleźć środki na przyszłość i wydać. 

Natomiast już ostatnia uwaga, jutro – też chciałem przy okazji zaprosić – jest 

ciekawa konferencja tu na Sali Sejmu Śląskiego o 10
30

, organizowana przez 

Wydział Prawa Uniwersytetu Śląskiego i Instytut Pamięci Narodowej, 

poświęcona dorobkowi samorządu przedwojennego województwa śląskiego z 

okazji okrągłej rocznicy właśnie nadania autonomii województwu śląskiemu. 

Będzie jutro mowa zarówno o Sejmie Śląskim, jak i o ustawodawstwie, jak i 

skarbie, o właśnie tym dorobku województwa śląskiego przedwojennego. 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – Kolega nam przypomniał 

o tych aktach powstańczych z Nowego Jorku. Tu chcę podkreślić też udział w 

tym przedsięwzięciu Sejmiku, ponieważ Sejmik przeznaczył pieniądze na 

digitalizowanie tych materiałów i to się odbywa w Bibliotece Śląskiej i to już 

trwa czwarty rok. 

 

- radny Jan Kawulok – ja w zeszły roku występowałem z interpelacją odnośnie 

remontu mostu na rzecze Olzie, droga krajowa(?) Kubalonka-Istebna. 

Uzyskałem odpowiedź, że tam jest poślizg około miesiąca z powodów 

przetargowych, no niestety ten temat nie został zrealizowany w zeszłym roku i 
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moje pytanie jest kiedy będzie realizacja w tym roku ? I drugie pytanie: po 

sezonie zimowym stan drogi wspomnianej przeze mnie jest bardzo zły i też 

moje pytanie o termin realizacji naprawy i zakres ewentualnych robót. 

Wiemy, że ta droga była planowana pierwotnie jako przebudowa drogi. 

Niestety to się nie udało zrobić, więc stąd moje dwa pytania. 

 

- radny Wiesław Maras – występuję w związku z tym, że mamy rozbieżne 

stanowiska co do urologii w Częstochowie. Z mojej wiedzy wynika, że 

lekarze są, natomiast nie ma pieniędzy NFZ, a obietnica i Pana Marszałka 

Kleszczewskiego i Pana Pakulskiego z NFZ polegająca na tym, że dla 

subregionu północnego są środki finansowe, no wygląda na to, że jest 

niedotrzymana wobec mieszkańców. W takim razie stawiam taki wniosek, aby 

Wydział Zdrowia sprawdził jakie są fakty, bo z informacji z podpisanej 

umowy z NFZ Szpitala Miejskiego – umowa jest tak podpisana, że jeden 

pacjent urologiczny dziennie może być tylko przyjmowany. W związku 

powyższym może jednak inaczej spojrzeć na subregion północny w sprawie 

urologii. 

 

- radny Mariusz Kleszczewski, Członek Zarządu Województwa – odpowiem 

w paru słowach. Po pierwsze źle się stało, że w ogóle urologia została 

zawieszona i to jest problem. Łatwo jest zawieszać, doprowadzić do takiej 

sytuacji, że urologia nie działa, natomiast o wiele trudniej jest podjąć decyzję 

o stworzeniu tej urologii. Podjęliśmy taką decyzję w ubiegłym roku, ta 

urologia została przygotowana, natomiast potrzebny jest do tego wszystkiego 

pacjent, lekarz i płatnik. Ta sytuacja nie została jeszcze rozstrzygnięta. Na 

pewno powinien były dyrektor PCK nie tylko myśleć o tym, aby remontować i 

zaadoptować te pomieszczenia, ale też i o tym kontrakcie. Trudno wyobrazić 

sobie taką sytuację, że Marszałek będzie nadzorował wszystkie kontrakty, 

także i Miejskiego, bo Pan Radny o nim mówił – to jest po prostu niemożliwe. 

To, że jest mały kontrakt na subregion północny jest faktem i na ten temat 

rozmawiamy z Dyrektorem Klosą. 

 

- radny Marek Migas – pierwszy taki temat, w zasadzie pytanie o sens 

wprowadzenia tych identyfikatorów. Tutaj w gronie radnych takie dziwne 

kontrowersje na ten temat i nikt nam jakoś nie wyjaśnił jaki jest powód, jakieś 

bramki na terenie urzędu zaczynają być wprowadzane, o co to chodzi ? Żeby 

ktoś w tym punkcie mógł wyjaśnić. Następna sprawa – nie byłbym sobą 

gdybym nie napomknął na temat strony internetowej, dostępu do Internetu. 

Panie Marszałku ! W rozmowie z Panem Sobierajskim podobno Pan odwołał 

jego zainteresowanie do strony internetowej Komitetu Regionów – strony 

internetowej – więc ja chciałbym również moich wyborców zainteresowanych 

Samorządem Województwa Śląskiego, bo tutaj z zadowoleniem muszę 

stwierdzić, że pojawiają się takie inicjatywy popularyzujące samorząd 
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województwa, w niektórych mediach takie materiały się ukazują, z czego się 

cieszę, bo naprawdę świadomość mieszkańców w tym temacie jest mała, i ja 

chciałbym po prostu, żeby za dużo nie tłumaczyć mieszkańcom, odwołać ich 

do przeglądnięcia strony internetowej Województwa, żeby tam się znalazły 

takie informacje, które by tą wiedzę przybliżyły. Ja wiem, że ona jest 

modyfikowana, ale prosiłbym bardzo żeby w dalszym ciągu te prace posuwały 

się do przodu, a szczególnie były tam informacje, które być powinny. 

Następna sprawa o dostępności do Internetu. W sali 275, gdzie miały miejsce 

niedawno obrady Komisji ds. Rozwoju Samorządów…, która się uaktywniła, 

jest taki duży monitor LCD na ścianie i myślałem, że w ramach ostatniego 

punktu obrad tej komisji przedstawię moje bolączki dotyczące Internetu i 

okazuje się, że w tym pomieszczeniu nie można na tym dużym monitorze 

online pokazać co się dzieje w przestrzeni internetowej, a dotyczy 

województwa śląskiego. Jest to dla mnie niezrozumiałe, że mówi się o 

społeczeństwie informacyjnym, o szerokopasmowym Internecie, a w obrębie 

tego budynku jakoś z Internetem nie możemy sobie poradzić. Następna 

sprawa a propos liczenia głosów – Państwo widzą, że służę tu 

Przewodniczącemu i Państwu, ale czy radni muszą liczyć ? Ja byłem 

świadkiem na jednej z sesji rady gminy, że mają system elektronicznego 

liczenia głosów, jest to jasna sprawa, wyniki się ukazują, wiadomo kto jak 

głosował, kto nie był na głosowaniu. Dlaczego nie możemy tego wprowadzić 

na poziomie Województwa ? Na koniec chciałem poinformować, bo nie wiem 

czy Państwo wiedzą – ruszyła pełną parą budowa najnowszej drogi w 

województwie śląskim, w mieście Jaworzno, gdzie podejmowaliśmy taką 

intencyjną uchwałę żeby taka droga powstała. Jest to droga, która jest w 

nazwie od węzła jeleńskiego. Ja już przy uchwalaniu Strategii sygnalizowałem 

ten problem, nie wiem czy Państwo znają go może z mediów, że o jakim 

rozwoju województwa mówimy, kiedy jednej gminie ministerstwo rozwoju 

stawia jakieś bariery. Czy moglibyśmy jako samorząd województwa wesprzeć 

– ja wiem, że to nie jest w ramach naszych kompetencji – ale wesprzeć 

starania samorządu niższego rzędu, jakim jest gmina Jaworzno, żeby ten 

węzeł udrożnić, bo tak jak powiedziałem – proszę sobie wejść na mapę w 

Google, gdzie ten węzeł jest tak narysowany strzałkami, że jest pełnym 

węzłem we wszystkich kierunkach. Tak, że te problemy proszę wziąć pod 

uwagę. 

 

- radny Adam Wolak – jak zwykle miałem się nie odzywać, ale Kolega Marek 

Migas mnie wywołał do tablicy. Może to nie jest sprawa istotna, to zależy jak 

na to popatrzeć, dla mnie jest. Chodzi mi o te karty. Kilkukrotnie do mnie 

dzwoniono z Kancelarii, bo nie ma jakiegoś zdjęcia, żebym dostarczył. Pytam 

po co to zdjęcie ? No karty wstępu. A po co karty wstępu ? Wreszcie wczoraj, 

po którejś tam interwencji, rozmawiałem z Dyrektorem Brodzińskim, no i 

pytam czego ci pracownicy Kancelarii ode mnie chcą. No bo jest jakieś 
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rozporządzenie i mają być karty wstępu. Pytam czyje to jest rozporządzenie ? 

W zasadzie nie wiadomo, Marszałka… no a ja mówię, że ja nie jestem 

pracownikiem Pana Marszałka, Państwo chyba też nie, więc co tu ma do mnie 

rozporządzenie Marszałka, nawet gdyby było ? No nic. No to mówię do 

Dyrektora Brodzińskiego: Panie Dyrektorze ! Myśmy wybrali organizatora 

pracy Sejmiku, jest nim Pan Przewodniczący Czarski i bardzo proszę jeżeli są 

jakieś sprawy dotyczące działania Sejmiku, no to bardzo proszę niech się 

wypowie Pan Przewodniczący Czarski. Stosowne pismo i wtedy proszę mnie 

niepokoić, bo niby dlaczego ja mam mieć kartę ? Mało mam kart ? Ja już nie 

mówię o tym, że działalność Sejmiku jest jawna, więc jeżeli mamy mieć karty, 

to jak ? Będziemy jakiś komitet kolejkowy robić na dole ? Wstęp jedni będą 

mieli, inni nie będą mieli ? Jeżeli jest jawna, to znaczy, że każdy z ulicy bez 

żadnego podania powodu i celu wizyty może sobie przyjść, siąść wyjść. Po to 

są te krzesła na górze. To jest wielowymiarowa paranoja. To państwo zaczyna 

się zamykać w sobie, zamiast się otwierać, buduje się wieżę z kości słoniowej 

coraz wyższą, szczelnie zamykaną. Ja w tej zabawie uczestniczyć nie 

zamierzam, nie wiem jak Państwo ? 

 

- radny Czesław Sobierajski – ja chciałem zapytać czy w sprawozdaniu Pana 

Marszałka było również poinformowanie Państwa, bo nie wszyscy byli, a 

właściwie mało było – 25 lutego odbyła się wspaniała uroczystość obchodów 

wychodźtwa polskiego na Węgry. Nie wiem czy Pan Marszałek wspomniał o 

tym, że właśnie w Akademii Muzycznej w Katowicach … było to mówione ?  

… jak było, to przepraszam ! 

 

- Marszałek Bogusław Śmigielski – może zacznę od interpelacji Pana Radnego 

Migasa i węzła w Jeleniu – rzeczywiście jest to problem koncesjonariusza i 

umowy, która została podpisana między rządem a koncesjonariuszem, czyli 

Stalexportem i ten węzeł w momencie kiedy droga była wybudowana, on był 

otwarty, w momencie kiedy została przekazana koncesjonariuszowi, 

koncesjonariusz ją zamknął. Jest to problem dla miasta, regionu, to jest 

problem rozwoju gospodarczego, bo tam są świetne tereny inwestycyjne i są 

inwestorzy. Dostałem takie pisma, również od inwestorów, z prośbą o 

interwencję w tej sprawie. Nie doszło do spotkania dlatego, że Stalexport 

unika takich spotkań, natomiast wymiana korespondencji pokazała, że 

Stalexport nie jest zainteresowany otwarciem tego węzła i to jest węzeł jest w 

ich dyspozycji i podlega ich procedurom, wyborom itd. Nie mają zamiaru 

otworzyć tego węzła. W związku z tym jako przedstawiciel samorządu 

zwróciłem się do Ministra Grabarczyka o zmianę koncesji. Wiem, że takie 

zmiany są przygotowywane, aczkolwiek dalej ze strony koncesjonariusza nie 

ma zgody na to i nie wiem jak to się skończy i mimo, że przyjęliśmy taki 

projekt uchwały, że ta droga miała być wojewódzka, ona nie może być 

wojewódzka, bo taką może być kiedy będzie wybudowana, zakończona i 
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wtedy może być przejęta przez Województwo. Działania są podejmowane na 

różnym poziomie, również przez posłów, ale skutek jest taki, że umowa 

koncesyjna mówi o tym, że jeśli miałaby być zmiana dokonana ze strony 

rządu, to wtedy rząd poniesie konsekwencje finansowe tych zmian, a 

Stalexport uważa, że będzie to kosztowało więcej niż będzie zysku na tej 

drodze. Oczekujemy na wynik negocjacji i mam nadzieję, że ten węzeł istotny 

dla wschodniej części województwa zostanie otwarty. Mamy tam inwestorów 

polskich, chińskich, jak i inne podmioty, które w tej strefie przyautostradowej 

chcą inwestować. Karty dostępu – zacznę od tego, że nie mam żadnego środka 

odczulającego dla Pana Radnego Wolaka. Nie jest to temat Marszałka – jest to 

temat, który jest nam narzucony przez właściciela budynku, a właścicielem 

budynku jest Urząd Wojewódzki. Jest to problem relacji między 

samorządnym, autonomicznym Województwem a rządem, która nie jest 

normalna i dalej nie może być. Od początku sejmiku samorządowego ta 

sprawa jest w trakcie negocjacji, postępowania sądowego, rozmów itd. 

Również z obecnym Wojewodą prowadziliśmy długo rozmowę, prosiliśmy 

również kancelarię prawną żeby pośredniczyła w tym wszystkim i doszliśmy 

prawie że do porozumienia. Prawie czyni zawsze tą różnicę – była zgoda na 

ponad 30 % przejęcia przez samorząd tego budynku, ale nie doszło w efekcie 

do takich ustaleń. Pełnomocnik rządu w terenie nie chce doprowadzić do 

rozwiązania tego problemu. Nie wiem z jakiego powodu, ale nie dochodzi do 

rozwiązania, a zatem jesteśmy tutaj tylko dzierżawcą niektórych pomieszczeń 

i musimy podlegać tym regułom, które wprowadza właściciel budynku, a 

właściciel budynku wprowadził takie zasady. Gdyby były elementy stałe, 

oddzielające część sejmikową od części pozostałej budynku, oczywiście 

dążylibyśmy do rozwiązań, które powodują to, że Państwo nie musielibyście 

używać żadnych kart dostępu. Idea kart dostępu w przypadku urzędu jest taka, 

że pracownicy, że mają dostęp, wchodzą, podlegają zliczaniu wejść i wyjść i 

czasu, w którym się to dzieje, te kary mogą nam służyć również do rozliczania 

czasu pracy, do zarządzania w zakresie kadr. Natomiast każdy inny dostęp do 

budynku gdybyście Państwo tego nie mieli, a byłoby wprowadzone poprzez 

Urząd Wojewódzki, to trzeba by było wypisywać przepustki, co byłoby dla 

mnie zupełnie niezrozumiałe. Muszę Państwu powiedzieć, że mam 

doświadczenia z innych budynków administracji w innych krajach, gdzie też 

wejście do budynku nie jest proste. Trzeba tam również podlegać rygorom. 

Możliwe, że to z okresu po 11 września. Myślę, że to niewątpliwie 

utrudnienie, na które my nie dajemy przyzwolenia, ale jesteśmy zmuszeni do 

tego, nie jest niczym dobrym, natomiast musi podlegać pewnym procedurom, 

które zostały narzucone przez właściciela budynku i myślę, że ta możliwość 

wejścia i otwartości, dostępności tych posiedzeń, informacji jest możliwa dla 

każdego obywatela z pewnym utrudnieniem, bo trzeba się wykazać jakimś ID 

żeby wejść. Myślę, że nie powinno wzbudzać to tak dużych emocji. Nie jest to 

zarządzenie moje absolutnie. Ja patrząc na to co taka karta daje w zarządzaniu 
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zasobami ludzkimi, mnie się to podoba, natomiast nie przez utrudnianie 

dostępu, bo ten element jest tu oczywiście niepożądany. Tak, że tu 

odpowiadam – nie jest to zarządzenie Marszałka żebyście te karty mieli, jest 

to decyzja właściciela, a ta forma ułatwia nam wejście i rozwiązuje inne 

problemy, które by się pojawiły gdybyśmy jej nie mieli. 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – Pan Radny też mi w 

zasadzie zadał pytanie żebym się jakoś wypowiedział w tej sprawie, czy 

napisał jakąś informację dla radnych. Ja po prostu żadnej takiej informacji 

oficjalnej nie otrzymałem, więc też nie miałem tytułu … aczkolwiek już 

sprowokowany do takiego pytania, to mogę odpowiedzieć krótko: nie jestem 

zwolennikiem tego rozwiązania. 

 

- radny Adam Wolak – to naprawdę nie ma nic wspólnego z uczuleniem. Ja na 

tą częstą cywilizacyjną chorobę nie zapadałem, również nie nabawiłem się 

uczulenia na Marszałka, natomiast sprawa jest niezwykle prosta. Po pierwsze 

kwestia dostępności, po drugie kwestia podległości. Nie może być tak, że coś 

się dzieje, nikt o tym nie wie, pytany Dyrektor Brodziński nie wie – mówi: 

pewnie Marszałek – no nie Marszałek, tylko Wojewoda. Ja się pytam: a co ma 

do mnie Wojewoda ? No co ma do mnie ? Do mnie jako radnego ? Jeszcze raz 

mówię: jedynym organem, który cokolwiek w tej materii może jest albo sam 

Sejmik, albo Przewodniczący. Koniec ! To jest po dyskusji ! 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – rozumiem, że punkt 

dotyczący interpelacji, zapytań został wyczerpany. Wracamy do dodatkowego 

punktu… 

 

 

18. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia oświadczenia dotyczącego 

uczczenia 70. rocznicy zbrodni katyńskiej (druk III/847): 
 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – wszyscy Państwo 

otrzymali projekt oświadczenia w tej sprawie. Czy ktoś w tej sprawie chce 

jeszcze zabrać głos ? 

 

- radny Czesław Sobierajski – ja tylko chciałem podziękować członkom 

zespołu redakcyjnego za pracę nad tym i to jest tekst ustalony wspólnie. 

Niestety tak długo trwało, że porządek został wyczerpany. Coś takiego trudno 

było przewidzieć, że w ciągu godziny skończyło się wszystko. Tekst jest 

ustalony wspólny i proponuję do przegłosowania. 
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- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – jeśli chodzi o tą pierwszą 

kwestię, którą Pan Radny poruszył, to jest ona nie do przewidzenia … Wobec 

braku wniosków do projektu uchwały, poddaję go pod głosowanie. 

 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  30 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

- radny Michał Czarski, Przewodniczący Sejmiku – zanim przejdę do 

ostatniego punktu, to poinformuję Państwa, że Zarząd Województwa 

przekazał sprawozdanie z wykonania budżetu za rok ubiegły. Dokument jest 

obecnie kserowany, liczy ponad 700 stron, więc techniczna jest trudność żeby 

go wysłać pocztą, bo to by trzeba było paczkę zrobić z tego i wysłać, a 

ponieważ poczta szwankuje i nie zawsze na czas przychodzą te dokumenty, to 

proszę żeby od 29 marca do świąt odbierać go w Kancelarii Sejmiku. Druga 

sprawa dotyczy sesji majowej, bo kwietniowa jest niezmieniona, natomiast 

wychodząc naprzeciw wnioskom Państwa żeby zmienić termin, ona jest 

przyspieszona o tydzień, czyli jest nie 19, tylko 12 maja. Trzecia sprawa 

dotyczy posiedzenia kapituły w dniu dzisiejszym. Pani Przewodnicząca 

zaprasza wszystkich członków na posiedzenie po sesji. Zatem pozostało mi 

złożyć życzenia świąteczne … zdrowych, spokojnych świąt i do spotkania na 

komisji i na sesji. 

 

 

20. Zamknięcie sesji Sejmiku – godz. 13
30

. 
 


